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Du har  helt  s ikker t  hør t  om den 
trehovedede afgud -  se x ,  magt  og p enge. 
Men kender du den f jerde –  t iden?

A f L e n e D a l s g a a r d T h o m s e n ,  m e d l e m a f  D B I ’s  r e p r æ s e n t a n t s k a b

DE T ER  NYE TIDER !

Både sex, magt og penge er gudgivne forhold, som 
er skabt til glæde for os selv og andre. De er en 
stor velsignelse under rette forvalterskab. Netop 
derfor er de også yndede mål for Guds modstan-
der.

Ligeledes er det med tiden. Den blev givet til 
dig og mig, fordi Gud elsker os. Nu ønsker han at 
se os bruge den til at tjene ham og hinanden. 

Hvis du fungerer en lillebitte smule som mig, 
så ved du, at tiden alt for ofte ødsles bort på kort-
sigtede og selviske valg. Og her mener jeg ikke på 
den gode måde, hvor vi selvfølgelig skal slappe af 
og komme ned i gear. 

Det hænder endda, at vi bliver mestre i at 
legitimere dårlige prioriteringer omkring helbre-
det, arbejdet, menigheden, familielivet, kirkegan-
gen, andagts-og bønslivet – og får det til at ligne 
fromhed. 

Gud ved, at jeg ikke evner at forvalte min tid 
hensigtsmæssigt. Men lykkeligvis melder julen 
det forunderlige budskab, som jeg har så meget 
brug for at tage imod igen. 

JESUS ER MÅLE T F OR MIN TID
Jesus opfylder alle tiders forudsigelser og forkla-
ringer om den frelser, der skulle komme fra Gud. 
Han har banet en vej til Gud for mig i overordnet 
forstand. 

Men det gælder også i den lille målestok. Jesus 
er målet for min tid hvert eneste sekund i min 
dagligdag. Han er sågar indgangen til et helt nyt 
tidsperspektiv, kaldet evigheden, der allerede 
forandrer mine prioriteringer nu og her. 

Det er nye tider! Derfor glæder jeg mig i år på 
en særlig måde til at synge:

Tider skal komme, tider skal henrulle
Slægt skal følge slægters gang
Aldrig forstummer, tonen fra himlen
I sjælens glade pilgrimssang

Månedens citat

Det er  sal igere
at  give  end at  få.
Apg 20, 35b



# 0 6 — D e c e m b e r 202 2                                        I n t e r v i e w — S .  05S .  0 4 —  I n t e r v i e w                                       # 0 6 — D e c e m b e r 202 2

”Jeg er færing, 26 år, gift med Jann og lige flyttet 
til København for at læse teologi her på DBI”. 
Sådan introducerer Helena sig selv – med det 
vigtigste først. Helena har allerede læst tre år på 
DBI som netstuderende. Men nu vil hun prøve at 
være nærværsstuderende.

”Det blev lidt for hårdt og for ensomt at være 
netstuderende, så jeg ville gerne opleve, hvor-
dan det er at være studerende her på stedet. Nu 
har jeg været her i fire måneder, og jeg er meget 
glad for, at jeg er kommet! Det giver bare mere 
mening. Man mister meget ved ikke at være her i 
frikvarteret, i kaffestuen og til frokostpausen.” 

Det er tydeligt, at det for Helena har været en 
meget positiv oplevelse at være fysisk til stede 
på DBI. Hun fortæller videre: ”Da jeg kom her, 
fik jeg lige med det samme at vide af lærerne, at 
det er ok, at vi ikke helt har de samme meninger, 
selvom vi er enige om det vigtigste. DBI er et godt 
sted, hvor man snakker om vores forskelligheder 
og har respekt for hinanden. Det gav mig frihed 
til at være mig og en følelse af, at det er ok, at jeg 
ikke ved, hvad jeg synes i alle spørgsmål endnu.”

Listen med positive ting, som Helena har op-
daget, er lang. Hun blev dog overrasket over stør-
relsen af DBI. ”Jeg vidste, at der ikke var mange 
på DBI, men at det er så små forhold og så intimt, 
det var overraskende – på en god måde. Jeg har 
et mål om at kende alle på DBI rimeligt godt, og 
det kan jeg faktisk nå!”

GUD ER MED
Jeg spørger ind til, hvordan hun har oplevet det 
at flytte til København. ”Det har faktisk været 

godt, men det tager lidt tid at komme på plads i 
en anden kultur. På Færøerne behøver du ikke at 
køre længere end en time til alt, mens her cykler 
jeg næsten en time hjemmefra og til DBI. Vi 
cykler heller ikke på Færøerne, så det har været 
meget hårdt! Men selvom København er stor, så 
føler jeg mig ikke så ensom, fordi alle er meget 
hjælpsomme.” Helena og hendes mand Jann 
tænkte egentlig ikke, at de skulle til Danmark, 
men med tiden har de fået fred med tanken, og 
nu er de glade for at være her. 

Helena konkluderer: ”Jeg er blevet mindet om, 
at uanset om jeg er i Danmark eller på Færøerne, 
så er Gud med. Nu er det en ny tid med Gud i 
Danmark!”

Der er frihed
til at være mig!

Jeg  fanger Helena ef ter  græsk-t imen 
t il  en  kor t  snak om,  hvem hun er,  og 
hvor for  hun s tuderer  teologi  på DBI.

"DBI er et godt sted, hvor man snakker 
om vores forskelligheder og har respekt 

for hinanden", fortæller Helena.

"Man behøver ikke at vide på forhånd, hvad 
man vil med sin teologuddannelse. Så tag en 

chance, prøv det af!” siger Stefan.

Stefan kan ikke fordrage t anken om,  at  hans 
medmennesker  skal  gå for t abt ,  så  han læser 
teologi  for  at  kunne for tælle  andre om Jesus.

A f M a d s D u e ,  s t u d . t h e o l .

A f  s t u d . t h e o l .  C e c i l i a  A .  A p e l

E VANGELIE T ER
MIN DRIVKR AF T 

Jeg møder Stefan Mocanu til en snak om, hvor-
dan han endte på DBI, og hvad han håber at 
kunne bruge sin uddannelse til.

Dagens undervisning er veloverstået, og de 
studerende bevæger sig enten mod læsesalen el-
ler andre gøremål rundt om i København. Stefan 
på 21 begyndte i august på bacheloruddannelsen 
i teologi og mission, men det lå ikke nødvendig-
vis i kortene, at Stefan skulle læse teologi: ”Jeg 
er vokset op i Østervrå nord for Aalborg, og jeg 
havde egentlig tænkt, at jeg skulle være fotograf 
på et krydstogtskib.”

Afgørende blev en oplevelse på efterskolen, 
hvor Stefan fik lov til at holde andagt: ”Bagefter 
sagde én af lærerne: ’Jeg glæder mig til at høre 
dig prædike en dag!’ Siden da tænkte jeg, at jeg 
måske skulle jeg blive præst. Jeg blev opfordret 
til at læse nogle kristne bøger, men der var ét 
stort problem: Jeg er ordblind,” fortæller Stefan. 
Derfor bad han til Gud: ”Jeg sagde: ”Hvis jeg skal 
læse teologi, så må du hjælpe mig. Nu læser jeg, 
og jeg kan ikke forklare det. På papiret er jeg 
mere ordblind end nogen andre. Men læse, det 
kan jeg.”

TO TING ER VIGTIGE
Efter gymnasiet og et sabbatår som volontør i 
KFS i København fik Stefan endelig mulighed for 
at begynde på DBI. Selv oplever han evangeliet 
om Jesus som den altoverskyggende drivkraft 
bag studiet: ”Jeg kan ikke fordrage tanken om, at 
mine medmennesker skal gå fortabt. De skal høre 
om Jesus, og vi skal have så mange med som mu-
ligt! Da jeg arbejdede i KFS fandt jeg ud af, hvor 

fedt det er at møde ikke-kristne og fortælle dem 
om Jesus.” Som interviewer er man ikke i tvivl 
om, at her sidder en ung mand, der ønsker at nå 
mennesker med evangeliet.

Oprindeligt var idéen at blive præst i folkekir-
ken, men det er ikke længere den eneste mulig-
hed: ”Efter at jeg er startet på DBI har jeg også 
tænkt, at man måske kunne blive underviser. For 
mig at se er der to ting, der er vigtige: At vidne 
om Jesus og at fordybe sig i teologi.” Og til dem, 
der overvejer at læse teologi, er Stefans budskab 
kort: ”Mange tænker, at man skal være nørdet 
eller have styr på det hele i forvejen, men det er 
ikke rigtigt. Man behøver ikke at vide på forhånd, 
hvad man vil med sin teologuddannelse. Så tag en 
chance, prøv det af!”
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Taknemlighedsfest!
DBI’s  50 år s  jubilæums fes t  blev  en s tor 
t aknemligheds fes t!  C a.  240 gæs ter  var 
mødt  op og f yldte  kir ker ummet med 
lovsang,  snak og intensiv  lydhør hed.  Læs 
mere om fes ten på DBI’s  hjemmeside.

Fra venstre lærerrådsformand Christian 
Schøler Holmgaard, formand Jens Peter 

Rejkjær, rektor Henrik Nymann Eriksen og 
FIH-rektor Frank Ole Thoresen.

Der blev hilst på gamle venner 
og talt om stort og småt.Det var fantastisk at se og opleve den store opbakning fra DBI's venner.

En flok flittige studerende sørgede for, 
at alle havde nok at spise og drikke.

NY T FRA DBI

Kandidater får arbejde
Det sker jævnligt, at kandidater fra DBI bliver 
ansat rundt omkring i landets kirker, menig-
heder og kristne organisationer. 

Her er en liste over de seneste. Vi ønsker 
hjertelig tillykke! Husk dem fortsat i forbøn.

Årets julekalender
synger!

Følg med i
jubilæumsbloggen

Jens Braüner Hansen
Folkekirkepræst i Ølsted sogn, 
Trekantområdet

Mar tha Væggemose
Kirke- og kulturmedarbejder i 
Sankt Hans Kirke, Odense

Kasp er Drejer
Frimenighedspræst i 
Vesterhavskirken, Esbjerg

Anton B e ch Braüner
Frimenighedspræst i Hillerød 
frimenighed

Mor ten Heldgaard Munch
Folkekirkepræst i Lindehøj Kirke, 
Herlev

Jonathan Hauge Noldegaard
Folkekirkepræst i Solvang Kirke, 
Amager

På DBI’s hjemmeside www.dbi.edu kan du i løbet 
af 2022 læse i alt 12 jubilæumsblogs af fhv. rektor 
Børge Haahr Andersen. Han har sat sig for at 
skrive 12 afsnit af DBI’s historie gennem op- og 
nedture, kriser, kampe og bønhørelser. Det er 
både medrivende læsning og en stadig påmindel-
se om DBI’s afhængighed af Guds godhed.

Du kan lige akkurat nå at bestille årets julekalen-
der på www.dbi.edu 

Vores mange julesange peger på forskellige må-
der på julens budskab. Indimellem er der sjove og 
mærkelige udtryk, men tilsammen åbner de for 
en fantastisk verden af godt nyt fra Gud. Vi håber, 
at kalenderen bliver til glæde rundt om i hjem-
mene, i kirken, i missionshuset, på efterskolerne 
og alle andre steder, hvor I kunne tænke jer at 
bruge kalenderen.

Kalenderen kan bestilles på DBI’s hjemmeside 
www.dbi.edu. Selve kalenderen er gratis, men 
man skal betale fragten. Hvis man bestiller mange 
kalendere (fx til kirken eller en efterskole), vil vi 
gerne have lov til at sende en faktura. Vi spørger 
også, om du kunne tænke dig at give en gave til 
DBI i forbindelse med at du får din julekalender.

Vi  er  al lerede i  jules temning på DBI. 
Julekalenderen er  nemlig på vej  ud i 
landet!

w w w. d b i . e d u
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A f  C h r i s t i a n  C a n u  H ø j g a a r d ,  a d j u n k t  i  G a m m e l Te s t a m e n t e

H VORF OR S K AL 
VI  S TUDER E 
DE T  GAMLE 
TES TAMENT E?

SERIE:  T EOLO GISK E FAG

I kirkens historie har Gammel Testamente 
(GT) ofte været til diskussion. Så tidligt som i 
100-tallet hævdede Markion, der senere blev 
kætterdømt, at man mødte en anden Gud i GT 
end i NT (Det Nye Testamente), og at GT derfor 
ikke kunne være en del af den kristne bibel. I en 
dansk sammenhæng har diskussionen fået nyt liv 
efter en række udgivelser af professor emeritus 
ved Københavns Universitet, Mogens Müller, som 
argumenterer for, at der grundlæggende er tale 
om to forskellige religioner i GT og NT, og at GT 
derfor ikke har en selvstændig status som kristen 
kanon.1

Der er dog al mulig grund til at fastholde GT 
som en del af den kristne Bibel. GT var trods alt 
Jesu og apostlenes helligskrift, og de anfægter 
aldrig GT’s autoritet. Tværtimod trækker de på 
GT som Guds åbenbaring, og uden denne del af 
Bibelen havde vi haft vanskeligt ved at forstå NT. 
Alene af den grund skal GT fortsat studeres og 
bruges af kirken.

TEKS T S TUDIE
GT-forskning spænder over mange forskellige 
områder, men centralt for forskningen er natur-
ligvis den bibelske tekst. Derfor er arbejdet med 
GT også i høj grad et tekststudie, der er opdelt i 
forskellige områder. Nogle forskere arbejder med 
den hebraiske grundtekst og antikke oversæt-
telser på græsk, aramæisk, syrisk m.fl. for at 
kunne afgøre den formodede oprindelige tekst. 
Dette kaldes for tekstkritik. Da man i midten 
af 1900-tallet fandt Dødehavsrullerne, fik man 
unikke og tidlige kilder til GT, og der dukker 
stadigvæk fragmenter af manuskripter op, som 
er brikker i det store puslespil med at afgøre den 
oprindelige bibeltekst.

En anden del af tekststudiet fokuserer på 
analysen af det hebraiske sprog. Professor Nicolai 
Winther-Nielsen har lavet et afgørende bidrag til 
denne forskning ved at bruge nye og moderne 
metoder til at forstå bibelsk hebraisk, ikke 
mindst bibelteksternes sætningsstruktur. Under-
tegnede arbejder også inden for dette felt med at 
analysere hebraiske verber med matematiske og 
digitale metoder.

Endelig handler tekststudiet om fortolkningen 
af bibelteksterne ud fra metoder, man også ken-
der fra tekstanalyser på dansk.

GT’ S HIS TORISKE BAGGRUND
En anden del af forskningen fokuserer på GT’s 
historiske baggrund. GT er en samling af primært 
historiske bøger, der beretter om begivenheder 
og personer fra historien. Det historiske arbejde 
handler om bedre at forstå GT i lyset af tekster-
nes historiske baggrund. Til det arbejde anvendes 
andre historiske kilder og arkæologisk materiale. 
De sidste par hundreder år har budt på en massiv 
kritik af GT’s historiske troværdighed. De mange 
arkæologiske fund de seneste år har dog givet os 
et godt indblik i GT’s historie, og det har vist sig, 
at GT i høj grad er historisk troværdig.

GT-T EOLOGI
Man kan betragte de mange forskellige forsk-
ningsdiscipliner inden for GT som nødvendige 
hjælpediscipliner, der er med til at lægge det 
fundament, som det teologiske studie af GT skal 
bygge på. GT er nemlig det teologiske dokument, 
som sammen med NT skal danne basis for kir-
kens teologi.

I et aktuelt forskningsprojekt arbejder profes-
sor Jens Bruun Kofoed med køn og seksualitet i 
særligt GT. Det er et betydningsfuldt arbejde, der 
viser GT’s relevans for kirkens teologi. Hvis ikke 
disse blev gennemarbejdet, ville kirkens teologi 
på dette punkt stå svagere.

BIBELOVERSÆT TEL SE
Et af de mest konkrete produkter af GT-forsknin-
gen er bibeloversættelser. Der er løbende behov 
for nye bibeloversættelser, fordi det danske sprog 
forandrer sig, men også fordi vores viden om 
hebraisk, de gammeltestamentlige tekster og GT’s 
historiske baggrund konstant udvikler sig. DBI’s 
lærere har bidraget til både den autoriserede 
oversættelse fra 1992 og Bibelen 2020. I disse år 
sætter DBI ressourcer af til oversættelsen af Den 
Frie Bibel, som skal være en tekstnær og studie-
venlig oversættelse til menigheder, bibellæsere, 
studiegrupper og teologistuderende. Udvalgte 
tekster fra Den Frie Bibel er i øvrigt tilgængelige 
online (https://denfriebibel.dk).

Uden Det  Gamle Tes t amente v il le  v i  have haf t 
van s keligt  ved at  for s tå  Det  Nye Tes t amente.

1 Mogens Müller, Kirken, teologien og Det gamle Testamente: en 
personlig rejse i receptionshistorien (Frederiksberg: Eksistensen, 
2019). Se også et modsvar i Nicolai Winther-Nielsen og Christian C. 
Højgaard, “Bibelen er uhyre realistisk. Den er ikke ‘10 gode råd til at 
få det bedre med sig selv’, men skildrer dramatisk og voldsomt kon-
sekvenserne af menneskers ondskab”, Politiken, 9. november 2019.
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nogle af  dem har  lær t  mig t aknemlighed.

Forfølgelse er 
en uhyggelig 
virkelighed

Det rørte mig dybt, da jeg en sen aftentime sad i 
kælderen under det egyptiske hotel og hørte de 
kristne præster og ledere fortælle, at overfalds-
mændene ofte går bevidst efter kristne præsters 
familie for at få dem til at miste modet til at for-
kynde det kristne budskab. På trods af dette var 
jeg imponeret over at se deres frimodighed.

F ORFØLGEL SE HAR MANGE ÅRSAGER 
Egyptiske kristne bliver ofte ofre for social 
eksklusion og møder konstant diskrimination i 
forbindelse med retsspørgsmål, uddannelse og 
basal borgerservice. I nogle områder er kristne 
kvinder mål for bortførelser og tvangsægteska-
ber. Kristne med muslimsk baggrund møder pres 
fra deres familier og lokalmiljøer – nogle bliver 
endda udsat for vold eller bortvist fra deres hjem. 
Egypten er nr. 20 på Open Doors liste over lande 
med omfattende forfølgelse af de kristne.

TØR JEG S TÅ VED MIN TRO?
Mødet med de forfulgte kristne, som tør vedkende 
sig Jesus, selv om det virkelig koster noget, fik 
mig til at tænke over, hvad jeg selv gør. 

Forfølgelse kan stille en over for et valg: Vil 
man fx vælge familiefreden og fravælge Jesus – el-
ler vælge ufreden med ens nærmeste og fastholde 
fællesskabet med Jesus? I et kristent land som 
Danmark kan dette lyde fremmedartet, men 
sådan er virkeligheden for mange kristne. Også i 
danske familier kan den kristne tro skabe strid, 
hvis fx nogen i familien kommer til en tro på Je-
sus, og andre familiemedlemmer ikke tager troen 
alvorligt eller er direkte imod.

E T F ORBILLEDE OG EN UDF ORDRING
For os kristne i vesten må de forfulgte kristnes 
offer være et forbillede og en udfordring. De er 
så overbeviste om evangeliets sandhed, skønhed 
og relevans, at budskabet er værd at udholde 
modstand, latterliggørelse, undertrykkelse, fængs-
ling, trusler, tortur, overgreb, lynchninger og 
henrettelse for. Er vi i samme grad overbeviste 
om, at det kristne verdensbillede er sandt? Har vi 
samme perspektiv på vores liv?

Den britiske prædikant Campbell Morgan har 
sagt, at Djævelens næstbedste våben er forføl-
gelse. Det bedste er materialismen. 

Fra et menneskerettighedssynspunkt er 
kristenforfølgelse på linje med forfølgelse af 

andre minoriteter. Men der er også det bibelske 
perspektiv, at forfølgelse er noget, vi er blevet 
lovet af Jesus. Dermed er det muligt for forfulgte 
kristne at spejle deres lidelser i Kristi lidelser og 
opleve Gud på en særlig dyb måde. Ud fra dette 
perspektiv er det ikke de kristne som minoritet 
eller som repræsentanter for visse upopulære 
synspunkter, som modstanden retter sig mod. 
Modstanden er rettet mod Kristus i de troende. 

Kristne kvinder er ekstremt udsatte i mange af 
de lande, hvor kristne forfølges. Kvinder er i for-
vejen nederst i hierarkiet, blot fordi de er kvinder 
– men som kristne er de endnu hårdere ramt.
Seksuelle overgreb, tvangsægteskaber og men-
neskehandel er nogle af de forfærdelige ting, som 
kristne forfulgte kvinder oplever. Det går ikke 
kun ud over den enkelte kvinde. Det bringer også 
skam over kristne familier og fællesskaber.

BRÆNDENDE KRIS TNE
Når det er sagt, så skaber forfølgelsen i mange 
tilfælde helhjertede, brændende kristne, der er 
villige til at følge og tjene Jesus uanset den pris, 
det koster. Lunkne kristne findes næsten ikke i 
de lande, jeg har besøgt. Der er så megen forføl-
gelse, at man ikke ”gider” at være kristen, hvis 
ikke man virkelig mener det. 

For de forfulgte kristne er det vigtigt, at vi ikke 
bare synes, det er synd for dem. Vi skal glædes 
med dem over, at Guds rige vokser i deres om-
råde, og at mennesker modnes i troen på Jesus. 
Alt deres arbejde i Guds rige er meget præget af, 
at de er fuldstændig afhængige af Jesus. De bruger 
megen tid i bøn, fællesskab og bibellæsning. 

Det kan måske siges at være en af fordelene 
ved forfølgelsen, at man bliver tvunget til tættere 
relation til Gud. Jeg har selv en længsel efter at 
opleve samme trosliv, som jeg har oplevet hos de 
forfulgte kristne.

Nogle forfulgte kristne oplever Guds nærvær og 
Helligånden på en meget stærk måde. Det er det 
indtryk, jeg har fået, når jeg har rejst i lande, hvor 
kristne bliver forfulgt. Vi må samtidig ikke roman-
tisere forfølgelse, og den forfulgte kirke er mindst 
lige så kompleks som kirken i resten af verden.

Det er langt uden for denne artikels rammer 
at beskrive omfanget og karakteren af forfølgel-
sen rundt i verden. Læs derfor om den konkrete 
forfølgelse af kristne rundt i verden på www.open-
doors.dk

A f J ó a n n i s  F o n s d a l ,  s o g n e p r æ s t  o g f o r e d r a g s h o l d e r  f o r  O p e n D o o r s
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Kan svære prøvelser 
få os til at miste 
troen på Gud?

Hvis et nært familiemedlem dør, opstår ofte 
spørgsmålet: Hvad går der dog af dig, Gud? Hvor-
for passede du ikke bedre på den, der døde, og 
som levede sit liv til din ære, Gud? Kæmper man 
med en svær prøvelse eller troskrise, bør man fin-
de en sjælesørger, der kan give råd og vejledning. 
Men at vende sig til Jesus er endnu vigtigere.

JESUS KENDER TIL SORG
I Ny Testamente læser vi, at Jesus græd. Det ske-
te fx i forbindelse med Lazarus’ død (JOH 11,36). Det 
var ved at læse om Jesu tårer, at det for alvor gik 
op for mig, at Jesus lider med mig i min lidelse. 
Der står nogle få beretninger i NT om Jesu gråd. 
Det hører med til Jesu menneskelighed at kende 
til sorg. Havde han ikke gjort det, havde han ikke 
delt vores jordiske skæbne. 

Vi kan stille mange spørgsmål om, hvordan den 
almægtige Gud kan tillade lidelser og prøvelser. 
Men vi kan ikke gå i rette med den levende Gud. 
Vi kan ikke overskue hans planer, og vi kan ikke 
forstå hans frelse til bunds. Men én ting kan vi 
vide: At han er kærlig. At han elsker os med en 
kærlighed, der langt overgår vores. Alt, hvad han 
møder os med, udspringer af hans kærlighed til os. 

EN TORN I  KØDE T
I vores overvejelser om Guds suverænitet og vores 
prøvelser og lidelser skal vi se på Paulus’ andet 
brev til menigheden i Korinth. I en voldsom debat 
med menigheden fortæller Paulus om en stor ån-
delig oplevelse, han havde ikke så længe efter sin 
omvendelse. Han blev bortrykket til Paradis, hvor 
han hørte uudsigelige ord, som han hverken kunne 
eller måtte beskrive for os andre. For at Paulus 
ikke skulle blive hovmodig af de overordentlig 
store åbenbaringer, fik han en torn i kødet, en 
engel fra Satan, som skulle slå ham (2 KOR 12,1-11).

Der er gjort mange anstrengelser for at identi-
ficere Paulus’ torn i kødet. Imidlertid synes det 
klart, at Paulus’ torn i kødet kom til ham som kon-
sekvens af hans ”overmåde store åbenbaringer”. 
Der var ikke tale om en medfødt skavank eller en 
karakterbrist, som havde plaget ham, længe før 
han oplevede at blive rykket bort til den tredje 
himmel. Denne torn var noget alvorligt, ikke et 
mindre irritationsmoment. En apostel, som villigt 
havde fundet sig i mange lidelser og trængsler, 
fx fængsel, pisk og stening, ville ikke så indtræn-
gende bønfalde Herren om at fjerne et mindre pro-

De f les te  mennesker  kommer i  l ivet  ud for  at  mis te 
et  el ler  f lere mennesker,  som s tod dem nær.  Nogle 

kommer ud i  s være prøvelser  el ler  en s tor  troskr ise.

A f F l e m m i n g Ko f o d - S v e n d s e n ,  p a s t o r  e m e r i t u s

blem. Paulus’ torn var noget meget smertefuldt.
Men endnu vigtigere: Paulus ser, at denne torn 

på en og samme tid er Satans værk og Guds værk. 
Tornen er ”en engel [budbringer] fra Satan”, 
noget som er sendt fra ærkefjenden for at såre, 
begrænse og tvinge apostlen i knæ. Eftersom tor-
nen er Satans redskab, er det ikke overraskende, 
at Paulus vender sig til Gud for at få den fjernet. 

FJERNER GUD DE HINDRINGER, 
SATAN LÆGGER I  VEJEN F OR OS? 
Problemet er mere komplekst end som så, for 
Paulus tror også, at denne torn kom til ham fra 
Gud. Han skriver i passiv: ”Der blev givet mig” 
– hvilket er et eksempel på den såkaldt guddom-
melige passiv, dvs. ”der blev givet mig af Gud”. 
For at der ikke skal være nogen tvivl, er formålet 
med denne ”gave” at hindre Paulus i at blive ind-
bildsk. Satan ville sandelig ikke være interesseret 
i det formål. Det ville tjene hans interesser, hvis 
Paulus blev utålelig arrogant. Det overordnede 
formål med denne gave må derfor være Guds. 
Selv om tornen er et redskab for Satan, blev den 
ikke desto mindre samtidig givet Paulus af Gud 
selv, hvis sigte med at give den var positivt; at 
hindre Paulus i at blive indbildsk.

GUD HANDLER I  KÆRLIGHED 
For at forstå Guds behandling af Paulus skal vi 
se på Jesu død. I en vis forstand var Jesu død 
et resultat af en stor ondskab, men i en anden 
forstand handlede Gud i kærlighed, hvor han 
fuldførte sin frelsesplan; at skabe en ny menne-
skehed under en ny pagt beseglet med sin søns 
blod. Det forholder sig ikke sådan, at Gud kom 
ind i billedet, efter at det var sket, og vendte det 
til noget godt. Bibelen hævder, at det var Guds 
plan fra begyndelsen, ja, selve grunden til, at han 
sendte sin søn til jorden. Alligevel formindsker 
Guds suverænitet i denne sag ikke ansvaret for 
alle, som var involverede i Jesu død.

KONSEK VENSER AF PRØVEL SER
Måden hvorpå kristne forholder sig til livets 
prøvelser og trængsler har konsekvenser. Nogle 
vender sig til Gud i bøn og tilbedelse. Da kan 
prøvelsen føre dem nærmere Gud og uddybe 
fællesskabet med ham. Andre vender i skuffelse 
Gud ryggen, og det kan betyde, at de glider ud af 
fællesskabet med ham. 
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Stor
erfaring,
høj
kvalitet

Har du lyst til at være en del af en mindre virksomhed i 
udvikling, hvor du kan være med til at gøre en forskel indenfor 
certificering af virksomheder? Så er dette måske noget for dig.

Vi er en lille, initiativrig og ambitiøs virksomhed, som hjælper 
både store og små virksomheder med at blive ISO-certificeret. 
Vi tror på, at vi kommer længst med sund fornuft og dyb for-
ståelse for vores kunders hverdag og specifikke udfordringer. 
Vi har en stabil kundebase og stor forståelse af markedet og 
har siden 2005 hjulpet over 100 virksomheder med at blive og 
forblive ISO-certificeret. Vi er seks ansatte, fordelt på fire ISO-
konsulenter, en administrativ medarbejder og en IT-udvikler. Vi 
leder altid efter måder at forbedre os på, og finder dem både i 
den almindelige hverdag, i vores fejltagelser og i de nye store 
udfordringer.

Indsigt i jobbet
Som konsulent hos os, vil du blive en del af vores team, som 
alle arbejder tæt sammen i hverdagen om de forskellige pro-
jekter. Vi sætter en ære i at have fokus på høj tilfredshed hos 
både kunder og vores medarbejdere. 
Du vil få ansvar for dine egne kunder, hvor du skal hjælpe 

dem med at blive certificeret til følgende standarder: ISO 9001, 
ISO 14001, ISO 45001 og ISO 27001. 
Vi forventer dermed at du er god til at planlægge og udføre 

dit arbejde selvstændigt. Men du bliver ikke overladt til dig 
selv. Vi samarbejder løbende om at videreudvikle og forbedre 
vores koncepter og platforme, så vi forventer, at du også er 
indstillet på at deltage i den del af arbejdet
Erfaring med ISO og konsulentarbejde er naturligvis en fordel 

men absolut ikke krav. Så længe du har en vis erhvervserfaring 
kan vi lære dig resten. 

For at sikre størst mulig success i jobbet, er det bedst hvis du:
– er imødekommende overfor alle typer af kunder,
– kan håndtere forandringer i en allerede udarbejdet plan,
– er optaget af at opnå gode resultater i samarbejde med 
    kunden,
– trives med at samarbejde om konkrete opgaver eller 
    projekter,
– lytter til kundens behov og kan rådgive ud fra dette,
– finder det nemt at arbejde med processer og guidelines.

Vi dækker kunder i hele Danmark, så rejsetid kan forekomme. 
Dog vil du primært have kunder på Sjælland. Det er derfor 
nødvendigt, at du har kørekort B og bil til rådighed for at nå ud 
til kunderne. 

Hvordan vi arbejder
I ProcessManager arbejder vi enkeltvis og i teams, fra kontoret, 
hos kunden og online – vi tilpasser os efter hvad der er mest 
effektivt og givende i den konkrete kundeopgave. Vi elsker nye 
udfordringer og er ikke bange for at tage nye tiltag, som er med 
til at forbedre os. 
Vi respekterer og lytter til hinanden og er en lille virksomhed, 

hvor der ikke er langt fra ide til handling. Du vil få mulighed 
for at få dine ideer hørt og videreudviklet sammen med dine 
kollegaer.
Vores kunder er indenfor mange forskellige brancher og 

svinger typisk mellem 10-50 ansatte. 

Interesseret i at vide mere?
Hvis du synes at jobbet og vores virksomhed lyder spændende, 
så hører vi meget gerne fra dig. Du skal være velkommen til 
at ringe til Nick Hjermind, Salgschef, på tlf.: 60 17 54 11 for at 
høre nærmere.

Om ProcessManager
Vi har eksisteret siden 2004 og hjælper virksomheder med at opbygge og vedligeholde ledelsessystemer, der opfylder kravene til 
blandt andet ISO 9001, 14001, 45001 og 27001 – nogle af de mest udbredte og efterspurgte standarder. ProcessManager giver 
kunderne de redskaber, der skal til for at få og vedligeholde en certificering. Vores ISO-software ProcessManager Cloud, er et bru-
gervenligt ledelsessystem, der er specielt designet til at opfylde alle krav til en certificering inden for én af ovennævnte standarder. 
Softwaren er nem at bruge og minimerer administration, så en kunde kan blive certificeret på 3 måneder.

ProcessManager søger ISO-konsulent
BACHELOR

- hvis  du f x  v il  være pr æs t  el ler

-  hvis  du vil  være f x  kir ke -  og 
kultur medar bejder

 
Læs mere p å w w w.læs teolo g i.d k

Læs bachelor
i teologi

og mission

Bachelor i
praktisk teologi
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Det er let at få øje på de ting, 
der presser os i 2022. Priser på 
mad, el, varme, benzin etc. sti-
ger voldsomt, og det får os til at 
tænke en ekstra gang over, hvad 
vi bruger vores penge på, og om 
vi kan lægge vores vaner om.

Hvordan kan vi forbruge 
mere økonomisk? Og hvad væl-
ger vi at bruge vores penge på? 
Vi skal naturligvis bruge penge 
på at dække de basale behov, vi 
har – og så skal vi huske også 
at løfte hovedet og tænke over, 
at Gud har lovet at sørge for os. 
Også for DBI, så længe vi arbej-
der på hans sag. Morgendagen 
er Guds.

TRANGE TIDER
DBI mærker ligesom alle jer 
venner, at det er trange økono-
miske tider. Vi er også i høj grad 
opmærksom på, hvor vi kan 
spare, og hvad vi kan ændre. 

Morgendagen
er Guds
A f  s e k r e t a r i a t s l e d e r  E l l e n  L o d a h l  Pe d e r s e n

Vi har de sidste to måneder 
af året behov for ca. 3.5 mio. kr. 
for at undgå underskud. Det er 
ca. 1 mio. kr. mere end samme 
tid sidste år. Det er svært at 
skulle sige det, når vi ved, at 
en del af jer også kæmper med 
økonomien. Men vi beder allige-
vel om en gave til DBI’s arbejde, 
fordi vi arbejder på Guds sag 
ved at uddanne mennesker 
til at fortælle andre om Jesus. 
Morgendagen er Guds.

Ifølge Paulus har Jesus sagt, 
at ”Det er saligere at give end at 
få” (APG 20,35). Det lyder umid-
delbart underligt, for hvem 
glæder sig ikke over at få noget 
godt? Men vi ved også, at der er 
en velsignelse forbundet med at 
give, og den velsignelse ønsker 
vi, at I må opleve! 

Tak for en god julegave til 
DBI i tillid til, at morgendagen 
er Guds!

ID nr.  42472

Tak for
· At  jubilæums fes ten

blev  en s tor 
t aknemligheds fes t

·  Vores  nye s tuderende
· Guds nåde for  hver  dag

Bed for
· Gaver  nok t il  at

klare 2022
· For fulgte  kr is tne 

brødre og søs tre
· De s tuderendes 

eksamen

Kontakt 44 51 73 37

2022 har  v is t  s ig  at  bl ive  et  år,  hvor 
mange er  pressede på økonomien.  Det 
får  os  t il  at  t age vores  vaner  og vores 
for br ug op t il  revision.


